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 � Regionların 2014-2018-ci illərdə sosial-
iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramının icrasının 
dördüncü ilinin yekunlarına həsr olunmuş 
konfransda Prezident İlham Əliyevin proqram 
xarakterli çıxışı hər bir azərbaycanlıda olduğu 
kimi məndə də qürur hissi doğurdu. Doğrudan 
da, son 15 ildə regionlarda həyata keçirilən 
quruculuq işləri, qeyri-neft sektoruna diqqətin 
artırılması ölkə iqtisadiyyatının güclənməsinə 
imkan vermişdir. 

Konfransdakı giriş nitqində cənab 
Prezident demişdir: “Son 15 il ərzində 
Azərbaycan iqtisadiyyatı dünya miq-
yasında rekord templərlə inkişaf etmiş, 
ümumi daxili məhsul 3,3 dəfə artmışdır. 
Bir daha demək istəyirəm, bu, dünya 
miqyasında rekord göstəricidir. Sənaye 
istehsalı 2,6 dəfə artmışdır. İxracımız 4,7 
dəfə, valyuta ehtiyatlarımız 24 dəfə artıb 
və bu gün 45 milyard dollar təşkil edir. 
Yəni bu, onu göstərir ki, Azərbaycan 
regionlarına və eyni zamanda, neft-qaz 
sektoruna, Bakı şəhərinin inkişafına bö-
yük vəsait qoyulmasına baxmayaraq, biz 
öz valyuta ehtiyatlarımızı 24 dəfə artıra 
bilmişik.” 

Mən turizm sahəsində çalışıram və 
ölkədə turizmin inkişafına necə böyük 
diqqət yetirildiyini yaxşı bilirəm. Son 
illər turizmin inkişafı ilə bağlı qəbul 
edilən Strateji Yol Xəritəsi bu sahənin 
əsaslı şəkildə yenidən qurulmasına 
böyük imkanlar yaratmışdır. Doğru-
dan da, turizm sahəsində əhəmiyyətli 
nəticələr var. Təsadüfi deyil ki, keçən 
il bu sahədə 6 faiz artım olub və 
ölkəmizə 2 milyon 850 min xarici 
qonaq gəlib. Bunun obyektiv səbəbləri 
var. Təhlükəsizlik, qonaqpərvərlik, tarixi 
abidələrimiz, gözəl iqlimimiz buna əsas 
verir. Ölkəmizdə dəniz turizmi, dağ-
xizək turizmi, müalicəvi turizm bizdə 

çox sürətlə  inkişaf etməkdədir. 
Bir məsələni də qeyd etmək istərdim. 

Son illər turizmə obyekti olan tari-
xi yerlərimizin yenidən qurulmasına 
xüsusi diqqət yetirilir. Dövlət başçısı bu 
məsələyə xüsusi önəm verir. Yanardağda 
aparılacaq yenidənqurma işləri ilə bağlı 
cənab Prezident demişdir: “Yanardağ 
qoruğu yenidən fəaliyyətə başlaya-
caq. Çünki mən keçən il orada olarkən 
acınacaqlı mənzərədən dəhşətə gəldim. 
Mən Yanardağda sovet vaxtında olmu-
şam. O vaxtdan bu günə qədər heç nə 
dəyişilməyib – həmin o dağılmış binalar, 
eybəcər köşklər. Adam baxanda dəhşətə 
gəlir, bura Bakıdır, Azərbaycandır, yoxsa, 
haradır? Sözün düzü, mənim oraya 
yolum düşmürdü. Əlbəttə, mən orada 
olarkən dərhal göstəriş verdim ki, o tarixi 
yer yenidən qurulsun və bu il biz artıq 
buna nail olacağıq. Həm Azərbaycan 
vətəndaşları, həm də turistlər orada 
tam yeni bir mənzərə ilə üzləşəcəklər. 
Orada yeni istirahət zonaları, ictimai 
zonalar, kafe yaradılacaq. Yəni bu yer 
bizim inkişafımıza uyğun şəkildə yenidən 
qurulacaq”.

Söz yox ki, regionlarda turistlərin cəlb 
olunması üçün lazımi şərait yaradılmaq-
dadır. Dövlətimizin regionların inkişafına 
göstərdiyi qayğı və diqqət bölgələrdə 
turizmin inkişafını şərtləndirən həlledici 
amildir.

Bu gün regionlarda yeni yaradılan 
milli parklar, qoruqlar, tarixi abidələrin 
bərpası, yeni inşa edilən hotellər 
bölgələrə turist axınını xeyli artırmışdır. 
Cənab Prezident yeni turizm marşrutla-
rının açılması üçün də xüsusi tədbirlərin 
görüləcəyini bildirmişdir. İsmayıllı rayo-
nunun Basqal kəndində turistlər üçün 
əlverişli şərait yaradılacağını demişdir: 
“Mənim sərəncamımla tarixi Basqal 
kəndini abadlaşdırmaq və turistləri cəlb 
etmək üçün çox böyük layihələrin icra 
olunması məqsədilə xüsusi proqram 
hazırlanır. Çünki Basqal da qədim tarixi 
kənddir, qədim yaşayış yeridir, yaşayış 
məskənidir. Həm Basqalda yaşayan 
vətəndaşlar üçün, həm də turistləri 
oraya cəlb etmək üçün çox gözəl şərait 

yaradılacaq. Digər tarixi şəhərlərlə 
bağlı göstərişlər verilib ki, bu şəhərlərin, 
xüsusilə turistləri daha çox cəlb edən 
şəhərlərin məsələləri öz həllini tapsın. 
Qusar rayonunda yerləşən “Şahdağ” 
xizək kurortunda yeni xizək zolaqları ya-
radılır, ümumiyyətlə, yeni yanaşma tətbiq 
olunur və əminəm ki, bu gözəl kurort 
turistləri daha çox cəlb edəcək”. 

Bizim tarixi kəndlərimiz var. On-
lardan biri Lahıc kəndidir. Şamaxıdan 
Lahıca daha rahat və təhlükəsiz kəsə 
yol çəkildi, Lahıca, həmçinin qaz xətti 
çəkildi, yeni məktəb binası tikildi. Bu, 
bizim çox qiymətli, tarixi məkanımızdır və 
əlbəttə ki, həm turistləri cəlb edir, həm 
də Lahıcda olan özünəməxsus ab-hava 
Azərbaycan dövlətinin nə qədər qədim 
və zəngin dövlət olduğunu göstərir.

Azərbaycanın turizm potensialı çox 
zəngindir. Son illər yaradılan yeni infrast-
ruktur layihələrı bu imkanları daha da 
genişləndirib. Bakı-Tbilisi-Qars, Qəzvin-
Astara dəmir yollarının açılışı, şübhəsiz, 
kütləvi turizmin inkişafına təkan 
verəcəkdir. Strateji Yol Xəritəsinə görə, 
Azərbaycan 2020-ci ilədək bu hədəflərə 
çatmalı və dünyanın aparıcı turizm 
ölkəsinə çevrilməlidir. Ölkəmizin turist 
cəlbediciliyinin artırılması baxımından 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
2016-cı il 1 iyun tarixində imzaladığı 
“Elektron vizaların verilməsi proseduru-
nun sadələşdirilməsi və “ASAN viza” sis-
teminin yaradılması haqqında” fərmanın 
önəmini xüsusi qeyd etmək lazımdır.

 Regionlarda təbiətin zənginliyi və 
rəngarəngliyi turizmin müxtəlif növlərinin 

inkişafına geniş imkanlar yaradır. Məhz 
regional inkişafa dair dövlət proqramın-
da nəzərdə tutulan tədbirlərdə turizmə 
xüsusi diqqət yetirilir. Prezident bölgələrə 
müntəzəm səfərlər edir. Bu səfərlər 
çərçivəsində dövlət başçısı turizmin 
inkişafı ilə maraqlanır. Bu sahə ilə məşğul 
olan sahibkarlara tövsiyə və tapşırıqlarını 
verir. Artıq bir sıra rayonlarda infrast-
rukturun yaradılması istiqamətində 
müəyyən işlər görülüb. Bu sahədə 
Quba, Xaçmaz, Qusar, Lənkəran, Qax 
rayonlarında həyata keçirilən tədbirlər 
təqdirəlayiqdir. Həmin bölgələrdə əhali 
artıq kənd turizmi ilə məşğul olaraq 
ilin bütün mövsümlərində yerli və xarici 
turistlərə yaşayış, yemək, hətta ekskursi-
ya xidmətləri göstərirlər.

Nabran ölkəmizin turizm 
mərkəzlərindən biridir. Prezident İlham 
Əliyev bir neçə il bundan əvvəl Xaçmaz 
rayonunda səfərdə olarkən Nabrandakı 
turizm imkanlarının vəziyyəti barədə de-
mişdir: “Mən Xaçmazda olarkən Nabrana 
getdim, turizm zonası ilə tanış olduq. 
Əlbəttə ki, müəyyən işlər görülübdür. 

Amma açıq deməliyəm ki, bunlar dünya 
səviyyəsindən hələ çox uzaqdır. Biz əgər 
istəyiriksə Azərbaycanda güclü turizm 
mərkəzi yaradılsın, bütün işləri ən yüksək 
səviyyədə görməliyik”. O vaxtadan sonra 
Nabrandakı turizm obyektləri yenidən 
qurulmuş, turistlərin istirahəti üçün hər 
cür şərait yaradılmışdır. 

Cənab Prezident Nabranda olarkən 
rəhbərlik etdiyim “Atlant” ailəvi turizm 
mərkəzinə də baş çəkmiş, burada yara-
dılan şəraiti yüksək qiymətləndirmişdir. 
Sonralar biz cənab Prezidentin tövsiyə 
və tapşırıqlarına uyğun olaraq , “Atlant”ın 
fəaliyyətini genişləndirdik, turistlərin 
rahatlığı üçün daha yaxşı şərait yaratdıq. 

 Biz turizm sahəsi işçiləri də çalışma-
lıyıq ki, cənab Prezidentin turizmin inki-
şafı ilə bağlı tapşırıqlarını uğurla həyata 
keçirək, Azərbaycanı əsl turizm məkanına 
çevirək.

Tahir QƏDƏŞOV, 
 “Atlant” İstirahət və Əyləncə 

Mərkəzinin baş direktoru

 � Müsahibim Yusif Nəsibov 1946-cı ildə Qazax 
rayonunun Abbasbəyli kəndində, ziyalı ailəsində dünyaya 
göz açıb. Orta məktəbi bitirdikdən sonra Azərbaycan Kənd 
Təsərrüfatı İnstitutuna (indiki Azərbaycan Dövlət Aqrar 
Universiteti) daxil olub. 1969-cu ildə həmin ali məktəbi 
zoobaytar ixtisası üzrə başa vuraraq, Bakı quşçuluq fabrikinə 
təyinat alıb. Burada texnoloq kimi fəaliyyətə başladığı ilk 
gündən işgüzarlığı, ixtisasını hərtərəfli mənimsəməsi, 
kollektivin rəğbətini qazanması, habelə idarəetmə bacarığı 
fabrik rəhbərliyinin diqqətindən yayınmayıb. Buna görə də 
onun az vaxtda şöbə rəisi vəzifəsinə irəli çəkilməsi təsadüfi 
sayılmayıb. 

Həmin dövrdə Abşeron rayonunun 
Müşfiqabad qəsəbəsində 1 və 2 nömrəli 
quşçuluq müəssisələri, həmçinin Yeni 
Bakı broyler fabriki istifadəyə verilir. 
Y.Nəsibov 2 nömrəli fabrikə direktor 
təyin olunur. Burada yüksək iqtisadi 
göstəricilər əldə edilir. Lakin digər struk-
turlarda qarşıya qoyulan vəzifələrin icra-
sında lənglik açıq-aydın özünü göstərir. 
Əlbəttə, bu, narahatlıq doğurmaya 
bilməzdi. Ona görə də vəziyyətdən 
çıxış yolu kimi hər üç quruma rəhbərliyi 
bir əldə cəmləşdirmək, Y.Nəsibovu isə 
nəhəng istehsalat kompleksinə baş 
direktor təyin etmək qərarına gəlirlər.

Yusif Nəsibov nəhəng kompleksin 
sürətli inkişafı üçün, ilk növbədə, elm 
və texnikanın bu sahə ilə bağlı ən son 
nailiyyətlərinin tətbiqinə üstünlük verir. 
Kadr məsələsini diqqət mərkəzində sax-
layır. İşçilərin sosial problemlərinin həllinə 
qayğı ilə yanaşır. Quşçuluq sənayesində 
çalışan fəhlə və qulluqçular üçün 
Müşfiqabad qəsəbəsində yeni yaşayış 
binalarının tikintisinə başlamağa nail olur, 
mənzillərin bölüşdürülməsi zamanı isə 
sosial ədalət prinsipini önə çəkir.

Şübhəsiz ki, bütün bunlar yüksək 
iqtisadi göstəricilərin əldə edilməsini 
şərtləndirdi. Fikrimizin təsdiqi kimi, 
müəyyən rəqəmləri xatırlatmaq istərdik. 
Belə ki, gündəlik ət istehsalı rekord 
həddə--45-50 tona, damazlıq yu-
murta istehsalı isə gündəlik 250-300 
min ədədə çatdırıldı. Nəhəng isteh-
salat kompleksi isə qabaqcıl təcrübə 
məktəbinə çevrildi. Azərbaycan KP 
MK-nın və Azərbaycan SSR Nazirlər 
Sovetinin qabaqcıl idarəetmə metodla-
rının mənimsənilməsinə dair seminar-
larının və digər respublika əhəmiyyətli 
tədbirlərin bu müəssisədə keçirilməsinə 
üstünlük verildi. 

Onu da qeyd edək ki, o zaman 
müəssisədə kadrların yüksək səviyyədə 
yetişdirilməsi ön plana çəkilmişdi. Hər il 
Azərbaycan Kənd Təsərrüfatı İnstitutun-
dan gələn müxtəlif ixtisaslar üzrə 40-a 
yaxın gənc mütəxəssis burada geniş 
təcrübə topladıqdan sonra işləmək üçün 
respublikanın müxtəlif bölgələrində 
yerləşən quşçuluq fabriklərinə 
göndərilirdi. 

Müəssisənin bir-birinin ardınca 
üç dəfə Sov.İKP MK, SSRİ Nazirlər 
Soveti və Ümumittifaq Həmkarlar İttifaqı 
Komitəsi Rəyasət Heyətinin, iki dəfə 
isə Azərbaycan KP MK və Azərbaycan 

SSR Nazirlər Sovetinin kecici Qırmızı 
bayrağına layiq görülməsi respublikada 
quşçuluq sənayesinin sürətli inkişafının 
parlaq ifadəsi idi. 

SSRİ-nin süqutundan sonra keç-
miş İttifaqın hər yerində olduğu kimi, 
Azərbaycanda da bir çox istehsal 
müəssisələri fəaliyyətini dayandırdı. 
Quşçuluq fabrikləri də tədricən sıradan 
çıxdı. Belə bir şəraitdə Y.Nəsibovun 
idarəetmə təcrübəsi nəzərə alınaraq, o, 
“Azərmeşə” İstehsalat Birliyi aparatına 
yüksək vəzifəyə dəvət edildi. Lakin Yu-
sif müəllim əmək fəaliyyətini istehsalat-
da davam etdirmək istəyirdi. Ona görə 
də 1989-cu ildə adı çəkilən İstehsalat 
Birliyinin Xırdalan Meşə Meliorasiya 
Stansiyasının nəzdində yaradılan 
kompleks yardımçı kənd təsərrüfatı 
müəssisəsinə rəhbər təyin olundu. Qısa 
müddətdə bu qurumun fəaliyyətinin 
səmərəliliyi hesabına meşə təsərrüfatı 
işçilərinin quş əti və digər quşçuluq 
məhsulları ilə təminatı yaxşılaşdı.

Azərbaycanda özəlləşdirmə prosesi 
başlanandan sonra isə “Azərmeşə” 
İstehsalat Birliyi tərəfindən Y.Nəsibovun 
rəhbərlik etdiyi kompleks yardım-
çı kənd təsərrüfatı müəssisəsi də 
özəlləşdirilməyə təqdim edilir. Elə o 
vaxtdan, yəni 2001-ci ildən etibarən 
onun fəaliyyətində yeni mərhələ--
sahibkarlıq dövrü başlanır. 

Özəlləşdirilmədən sonra müəssisə 
yeni yaradılan əlavə sexlər hesabına 
genişləndirilir, quşçuluq sahəsinə aid 
müasir texnologiyaların tətbiqi diqqət 
mərkəzində saxlanılır.Bütün bunlar isə 
məhsul istehsalında yüksək keyfiyyət 
göstəriciləri ilə nəticələnir. 

Y.Nəsibov fəaliyyəti dövründə 
istehsalın ixtisaslaşmasına daim 
xüsusi diqqət yetirib. Bunun əyani 

nümunəsi olan “gümüşü” quş cinsi 
zəngin təcrübənin, yüksək peşəkarlıqla 
uzun müddət həyata keçirilən zoobay-
tarlıq və digər elmi tutumlu tədbirlərin 
nəticəsində yaradılıb. 

Respublikamızda broyler cinsinə 
aid quşların ana sürülərinin yaradılması 
məsələsi uzun illər idi ki, bu sahə ilə 
məşğul olan müvafiq qurumları ciddi 
narahat edirdi. Çünki böyük həcmdə 
valyuta hesabına broyler cinsli quş-
ların yumurtaları və cücələri xaricdən 
gətirilirdi. Bu isə səmərəli hesab 
edilmirdi. Belə olan təqdirdə hökumət 

tərəfindən damazlıq təsərrüfatlarının 
yaradılması məqsədəuyğun sayıldı. 
Respublikada bu problemin həllini öz 
üzərinə götürənlərdən biri də Y.Nəsibov 
oldu. Onun təşəbbüsü ilə Sahibkarlı-
ğın İnkişaf Fondunun ayırdığı güzəştli 
kredit hesabına Abşeron rayonunun 
Məhəmmədi kəndində müasir tələblərə 
cavab verən broyler cinsinin ana sürü 
sexləri yaradıldı. Böyük Britaniyadan 
damazlıq cücələr gətirilərək 60 min 
başlıq ana sürüsü təşkil edildi. Bunun-
la da ildə 12 milyon ədəd yumurta, 
yaxud 10 milyon baş broyler cücəsinin 
yetişdirilməsinə başlanıldı. 

Yusif Nəsibov söhbət zamanı dedi: 
– Azərbaycanın regionlarının mövcud 
potensialının daha da inkişaf etdirilməsi, 

xüsusilə ixracyönümlü və idxalı əvəz 
edən kənd təsərrüfatı məhsulları isteh-
salının artırılması, yeni istehsal və emal 
sahələrinin yaradılması Prezident İlham 
Əliyev tərəfindən qarşıya qoyulan əsas 
vəzifələrdəndir. Bu istiqamətdə nəzərdə 
tutulan tədbirlərdən biri də quş əti və 
yumurta istehsalının sənaye üsulu ilə 
artırılması, ölkə əhalisinin quşçuluq 
məhsullarına tələbatının bütövlükdə 
yerli istehsal hesabına ödənilməsi 
məqsədilə quşçuluğun kompleks inkişa-
fının təmin edilməsidir. 

Son illər ərzində Sahibkarlığın 
İnkişaf Fondunun xətti ilə quşçuluq 
təsərrüfatlarına böyük həcmdə dövlətin 

güzəştli krediti verilib. Fabriklər dün-
yanın inkişaf etmiş ölkələrinin aparıcı 
şirkətləri tərəfindən müasir texnologi-
yalar əsasında istehsal olunan ava-
danlıqla təchiz edilib. Bütün bunlar isə 
quşçuluq sektorunda sürətli inkişafı 
şərtləndirib. Bir çox yeni müəssisələr 
yarandığı kimi, mövcud olanlar da öz 
istehsal potensialını artırmaq üçün ciddi 
addımlar atıblar.

Y.Nəsibov söhbətinin  sonunda 
ölkəmizdə sahibkarlara dövlət 
tərəfindən güclü dəstək verildiyini də 
bildirdi:

– Azərbaycanda biznes və inves-
tisiya mühitinin yaxşılaşdırılması ilə 
bağlı həyata keçirilən sistemli tədbirlər 
hazırda böyük əhəmiyyət kəsb edir. Son 
illərdə sahibkarlığın inkişafı ilə bağlı ölkə 
Prezidenti cənab İlham Əliyevin imza-
ladığı mühüm dövlət sənədləri biznes 
mühitinin yaxşılaşdırılması istiqamətində 
keyfiyyətcə yeni mərhələnin baş-
lanğıcını qoyub. Belə ki, sahibkarlıq 
subyektlərində yoxlamalar 2021-ci ilədək 
dayandırılıb, lisenziya tələb olunan 
fəaliyyət növlərinin sayı aşağı endirilib, 
lisenziyalar müddətsiz müəyyən edilib, 
dövlət rüsumunun məbləği Bakıda 2 
dəfə, regionlarda isə 4 dəfə azaldılıb. 
Lisenziyaların İqtisadiyyat Nazirliyi 
tərəfindən “ASAN xidmət” mərkəzlərində 
verilməsinə və “Elektron lisenziya” porta-
lının yaradılmasına başlanılıb. 

İnvestisiyaların təşviqi və qeyri-neft 
məhsullarının ixracının stimullaşdırılma-
sı ilə bağlı aparılan işlər, şübhəsiz ki, 
sahibkarlığın daha da güclənməsinə və 
xarici investisiyaların cəlb edilməsinə, 
qeyri-neft ixracının artırılmasına səbəb 
olacaq və bununla da həm region-
ların, həm də ümumilikdə qeyri-neft 

sektorunun inkişafını sürətləndirəcək. 
Başqa sözlə, sadalanan tədbirlər son 
nəticədə aqrar sektorda dönüşün 
əldə olunmasına, ixrac potensialının 
artmasına, idxaldan asılılığın azalması-
na, ümumilikdə ərzaq təhlükəsizliyinin 
möhkəmlənməsinə səbəb olacaq. 

Sonda qeyd edək ki, Y.Nəsibovun 
ölkə iqtisadiyyatının inkişafındakı 
səmərəli fəaliyyəti diqqətdən yayınma-
yıb. O, keçmiş sovet dönəmində “Əmək 
igidliyinə görə”, müstəqillik dövründə isə 
“Tərəqqi” medalları ilə təltif olunub. 

Vaqif BAYRAMOV, 
“Xalq qəzeti”

Şabran: qazanılan uğurlar sosial 
rifahın yüksəlməsinə xidmət edir

 � Şabran Rayon 
İcra Hakimiyyətində 
2018-ci ilin sosial-iqtisadi 
inkişafının yekunları və 
2019-cu ildə qarşıda duran 
vəzifələrlə bağlı hesabat 
yığıncağı keçirildi.

Şabran Rayon İcra 
Hakimiyyətinin başçısı Novruz 
Novruzov yığıncaqda geniş 
məruzə ilə çıxış edib bildir-
di ki, 2018-ci ildə müstəqil 
dövlətçiliyimiz üçün müstəsna 
əhəmiyyət daşıyan ən mühüm 
tarixi hadisə xalqımızın ulu öndər 
Heydər Əliyev strategiyasını son 
15 ildə uğurla həyata keçirən 
İlham Əliyevə böyük sevgi, inam 
və etimad nümayiş etdirərək onu 
yenidən Azərbaycan Respub-
likasının Prezidenti seçməsi 
olmuşdur. Bu hadisə bir daha 
göstərdi ki, sıralarında şabranlı-
ların da olduğu Azərbaycan xalqı 
Prezident İlham Əliyevin siyasi 
kursunu qətiyyətlə dəstəkləyir və 
öz xoşbəxt gələcəyini onun siyasi, 
sosial-iqtisadi strategiyasının 
reallaşmasında görür.

N.Novruzov ölkədə qazanılan 
uğurlara qısaca toxunaraq diqqətə 
çatdırdı ki, siyasi maraqlarımızı 
təmin edən iqtisadiyyatımız son 
15 ildə dünya miqyasında rekord 
templərlə inkişaf etmiş, ümumi 
daxili məhsul 3,3 dəfə , sənaye 
istehsalı 2,6 dəfə, ixracımız 4,7 
dəfə, valyuta ehtiyatlarımız isə 
24 dəfə artaraq 45 milyard dollar 
təşkil etmişdir. Bu illər ərzində 
ölkəmizə təxminən 250 milyard 
dollar sərmayə qoyulmuşdur.

Natiq vurğuladı ki, dövlət 
başçısının həyata keçirdiyi uğurlu 
sosial-iqtisadi strategiya Şabran 
rayonunun da sosial-iqtisadi, 
ictimai-siyasi həyatını kökündən 
dəyişmiş, dövlət başçısının diqqət 
və qayğısı sayəsində rayonumuz 
sürətlə inkişaf etməkdə olan bir 
bölgəyə çevrilmişdir. Faktlara 
ötəri nəzər salsaq görərik ki, 
son 15 ildə Şabran rayonunda 
30 məktəb binası tikilmiş, 11-i 
təmir edilmiş, 53 istehsal və 
emal müəssisəsi yaradılmışdır. 
Bu illər ərzində məhsul isteh-
salının həcmi 11,4 dəfə, sənaye 
məhsulları istehsalı 10 dəfə, kənd 
təsərrüfatı məhsulları istehsalı 9,3 

dəfə artmışdır. Əhalinin orta aylıq 
əməkhaqqı 8 dəfə, əhalinin pul 
gəlirləri isə 5,3 dəfə artmışdır. 

Ötən bir ildə 756 iş yeri 
açılmışdır ki, onun da 730-u dai-
midir. Son 15 ildə isə 8 min 955-i 
daimi olmaqla 12 min 527 iş yeri 
açılmışdır. İşləyənlərin orta aylıq 
əməkhaqqı artaraq 319 manat 
olmuş, əhalinin pul gəlirləri isə 
124 milyon manata çatmışdır. 

Məruzədə sahibkarlığın geniş 
inkişaf etdiriməsi istiqamətində 
görülən işlərdən konkret faktlar 
diqqətə çatdırılaraq bildirildi ki, 
rayonda 6 min 286 sahibkar-
lıq subyekti fəaliyyət göstərir. 
2018-ci ildə Sahibkarlıq Fondu 
tərəfindən kənd təsərrüfatı ilə 
məşğul olan 10 sahibkara 100 min 
manat, rayonda fəaliyyət göstərən 
banklar tərəfindən isə 3 min 767 
sahibkar və fermerə 10,7 milyon 
manat kredit verilmişdir. Son 15 
ildə isə 164 nəfər sahibkara 46,9 
milyon manat kredit verilmişdir. 
Nəticə də göz qabağındadır. Son 
iki ildə sahibkarlar tərəfindən 
icrasına başlanılmış müxtəlif 
sahələr üzrə 70,7 milyon manat 
dəyərində 25 investisiya layihəsi 
üzrə işlərin yerinə yetirilməsi 
davam etmişdir.

Hesabat məruzəsində 
qeyd edildi ki, ötən ildə rayon 
ərazisində, ümumilikdə 1,3 
milyon manatlıq tikinti-təmir, 
bərpa işləri görülmüşdür. Əhalini 
daha çox sevindirən isə dövlət 
başçısının göstərdiyi diqqət və 
qayğı sayəsində rayonun yol 
infrastrukturunun yenilənməsidir. 
Ötən il məhz bu qayğı sayəsində 
rayon mərkəzindən 15 kilometr 
məsafədə olan, 6 mindən çox 
əhalinin yaşadığı və 5 yaşayış 
məntəqəsini birləşdirən Şabran-
Əmirxanlı-Qazbabalı yolunun 
əsaslı tikintisi başa çatmışdır. 

Məruzədə 2018-ci ildə kənd 
təsərrüfatı sahəsində əldə edilən 
nəticələr haqqında da geniş 
söhbət açıldı və qeyd edildi ki, 

dənli bitkilər əkilmiş 13 min 
237,3 hektar sahədən 31,2 min 
ton taxıl əldə edilmişdir. Bağçılıq 
təsərrüfatında qazanılan uğurlar 
daha çox diqqət çəkir. Belə ki, 
2018-ci ildə rayonda 8 min 834 
ton meyvə istehsal edilmişdir ki, 
bu da əvvəlki ildən 2091 ton, 10 il 
əvvəlkindən isə 11 dəfə çoxdur. 

N.Novruzov qeyd etdi ki, 
dövlət başçısının tapşırığı və 
təşəbbüsü ilə ölkəmizdə 51 aqro-
park və iri fermer təsərrüfatının 
yaradılması istiqamətində gərgin 
işlər gedir. Onlardan 17-si artıq 
yaradılıb və qısa vaxtda çox 
müsbət bir təcrübə ortaya qoy-
maqdadırlar. Bu aqroparkların 
ikisi – “Şabran Aqrokompleksi” 
və “Çıraqqala Aqroparkı” bizim 
Şabran rayonunda fəaliyyətə baş-
layıb. Əkinçiliyin və taxılçılığın 
inkişafına xidmət edəcək “Çıraq-
qala Aqroparkı”na 3 min 20 hek-
tar, bağçılıq və tərəvəzçiliyin inki-
şafı məqsədilə yaradılmış “Şabran 
Aqrokompleksi”nə isə 1770 
hektar torpaq sahəsi ayrılmışdır. 
Hər iki aqroparkda yüksək templə 
davam edən işlər yaxın vaxtlarda 
bu müəssisələrdə çox müsbət 
nəticələrin əldə edilməsinə böyük 
inam yaradır. 

İcra başçısı çıxışının sonunda 
qeyd etdi ki, bir neçə gün əvvəl 
ölkə Prezidentinin sərəncamı ilə 
regionların sosial-iqtisadi inkişa-
fına dair 2019-2023-cü illəri əhatə 
edən dördüncü Dövlət Proqramı 
təsdiq edilmişdir və bu mühüm 
sənəddə də rayonun sosial-iqti-
sadi həyatı ilə bağlı bir çox vacib 
layihələrin yerinə yetirilməsi 
nəzərdə tutulmuşdur. Bütün 
qüvvələri və imkanları səfər edib 
dövlət başçısının qarşıya qoyduğu 
vəzifə və tapşırıqları uğurla 
yerinə yetirəcəyik. 

Toplantıda iştirak edən 
Azərbaycan Respublikası 
Prezidenti Administrasiyasının 
məsul əməkdaşı Habil 
Əzəmmədov görülən işlər və 
qarşıda duran vəzifələrlə bağlı 
fikirlərini və tövsiyələrini 
bildirərək, Şabran Rayon 
İcra Hakimiyyəti başçısının 
ötənilki fəaliyyətini qənaətbəxş 
qiymətləndirdi. 

Sonda yığıncaq iştirakçıları 
adından Azərbaycan Respubli-
kası Prezidenti İlham Əliyevə 
müraciət qəbul edildi. 

İlqar RÜSTƏMOV, 
“Xalq qəzeti”

Regionlarda turizmin inkişafı 
üçün geniş potensial var

İxracyönümlü məhsullar 
istehsalı prioritet istiqamətdir
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